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 ما يلجأ العديد من الأشـــ اا والاـــرصاي الإـــميرت  الم مماة  اصغامات الإـــميرت ن دما ي  ا و   
ً
كثيرا

 ما لرت ق  المماة  العاملة ةقو  ن لم المماة  ال ـــــــــــ إـــــــــــية المملوكة   الم 
ً
مســـــــــــاندت قو انـــــــــــ اـــــــــــارت قالوليةة تكثيرا

ل ــــــــ ع واود مع و ود معي العاملي  كمســــــــ اــــــــارين ومســــــــاندينة تلا ي  ل  من ةل  المماة  ال  و  ل ل ية 

ــــاو يا اي العملاء مع ضرورت ة وير المهاراي مامل م سار  ل مو  ةل  المك قكثر كفاءت في ةقديم ال دماي    اة ــ

 اي الكبرت ذاي ال  ظيماي العاليةةـالقالولية ولمي تس  يع ال قاء في موا هة الارك

 هي:  المحاماة الصغيرة اليوم مكاتبتهديدات تواجه  مجال الخدمات القانونية فإن أكبر إلى فبالنظر 

 التهديد الأول: عدم الحصول على الأتعاب )عدم دفع العميل(: 

ــــاء الأنمـــال وتـــل  لل  ـــ ـــ ـــــفـــة وتو ممـــا لـــة قو ةهـــاتـــل العميـــل للم ـــامي معـــد الق ـــــ ـــ ـــــا تـــلا من الغقـــاة  المتنـــــ ـــ نـــــ

ـــــــــالممارنــاي قد ةدمر ومانــة اصغامي وة ســا  في ال  اتر عي  العميل واصغامي وتو الاــ يء اللي لايرغ  عه قي  ــــــ

 .م امي وتو ق  تسوء العلاقة عي ه وبي  موصله قو نميله

المك ـ  عـالبســـــــــــــ ـة للم ـامي أي الهـا ا الأول وةـأقر الـدتعـاي قو الانـــــــــــــ  قـاقـاي   لـلا تـ   مإــــــــــــــاريا تاـــــــــــــميـل

عال أكيد يســا  ال لل في ةل  المماة  ودددد انــ مرارتاة للا ن لم اصغامي ق  ي فهم ق  ت اق  رل نــهلة وميســرت 

  :للم اتظة ن لم ان مرارية الدقل والغفاظ ن لم العلاقاي مع  ميع العملاء وذل  من قلال

 .العملاء عخياراي دتع مرلة ونهلة ليست عال رورت ق  ةمو  دتعة واودت ةزويد -1

ــالغإـــول ن لم دتعة مقدمة ن  -2 ــ ـــ ـــ د عدء قي نمل وتل  قاندت لاعد ق  ة    ماـــمل صامل تالعمل عدو  ــــــ

ـــــل من الأنمال قمر لا يمكن ق وله لكيلا يقع اصغامي في  ـــــ ة معي ة من الم  إـ ـــــر قو ن لم نسـ مقاعل واضـ

 .  التزاماي ومإاريا المك   من مرة اي وتواةيرمأزل الإتلاس قما

رنـــــــم ق ة وا ـــــــغة وول ةواريا الانـــــــ  قال من العملاء ماـــــــمل ي ـــــــمن ةوا ـــــــل ال دت  المااي عدو   -3

ــة الاـــــــــــــهر، تيمكن ق  ي م  ــايـ ــا مثلا في أدـ ــاي العملاء  ميعهـ ةوقا، تليا من الإـــــــــــــعي ق  ةمو  دتعـ

 .يو  ل ه   الالق ا  في ال دتقاي المالية 20قو  15الاةفال ن لم ق  ةمو  معي الان  قاقاي صل 

يهـــ  ال ب ـــه عـــأ  ت ـــاق تـــارل ك ير عي  العميـــل الغقيقي والعميـــل لمرت واوـــدت، ويـــ  يمكن ق  ةقـــد   -4

ـــ مر اللي يمل  من الأ  ـــ  العميل المســـــ ـــة لكســـــ نمال ما ي ــــــــمن انــــــــ مرار العلاقةة تلا  قتعاب مخف ـــــ

 .ي  ل  معرتة العميل وة ديد او يا اةه

اةير م  ظمة للم الغ الإـــميرت، وي      رنـــال تاةورت ك يرت في أداية الســـ ة قو لإـــا الســـ ة   رنـــال تو  -5

 في  
ً
ــا أدـــاء العلاقـــةة وتـــل  تع مـــد ن لم معرتـــة اصغـــامي   قـــد ةخل  لـــدت العميـــل نـــ ء يهعلـــه يفكر  ـــديـ

عــالعميــل ومــدت او يــا ــه لل ــدمــاي القــالوليــة مع ةقــديم مســـــــــــــ وت نــااي من ال ــدمــاي الــلي ي ـــــــــــــمن 

  .ر الثقةان مرا

ـــم   -6 ـــــــي تواةير مســـــ  قة لدت العمقند  قإــ ـــ ـــ لاء تهلا يخل  في العادت ال  ا  لدت العميل عأ  المك    ــــــ

 .يع مد نليه في الدقل تي دق ع هاتل الفواةير الإميرت ويما ل في المس  قاي
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ـــــهولــة لمي ي م  -7 ـــ ـــــهــل تهمهــا مســـــ ـــ ـــــغــة يســـــ ـــ يهــ  ق  ي ــأكــد اصغــامي من ق  صــل تــاةورت ك اــت ع ريقــة وا ـــــ

 .في الوقت اصغدد لها ة إيلها

 ميع تل  ال قاط يه  ق  ةتزامن مع ة  ي  شـــروط دتع قا ـــة عالمك   تســـ و   وقا العمل مع العميل ا   

ـــــ رري ل ـــ ـــــاضـــــ ـــ ـــــــ ـــــــ ـــــ ــا يــة  ــــــ ـــ للــ   ذا لم ي م دتعهــا في ال وقيــت الم ف  نليــه وذلــ  لمي يعكا اصغــامي مــدت الال ـــــ

اي اصغامي ولا يرة  قي مســـتولياي قالولية نليه، وي  والاوتراتية في ال عامل مع العملاء ماـــمل لا يخل ع لتزام

    الم ال ة عالغقول والأتعاب و  ق يل مقاعل العمل وقمر تا  وضروري لسير المك  ة

 التهديد الثاني: زيادة المنافسة: 

 في المملكة ولا لمل  وقيقة رقم قو نســـــــ   
ً
م ددت من الم وقع ق  ي مو ندد مماة  اصغامات عبســـــــ  نالية نـــــــ ويا

اماتة نا   ـاتعة ع ذ  الله لمماة  اصغـولكن ل منى ق  ة لع ا تيئة اصغامي  عمثل تل  الإوإاةياي التي ن مو  ل

تــــل  الزيــــادت الم وقعــــة عرقي ــــا يعود لعوامــــل كثيرت قتمهــــا و ود ة ظيم  ــــديــــد لهيئــــة اصغــــامي  مع ازديــــاد صليــــاي 

ة تلا يعني زيالغقول التي ةدتع عالكثير من الم دربي  في نـــــول ا
ً
ــلعمل نـــــ ويا ـــ ـــــــ ــــم  ن لم ــــــ ــــة وزيادت ال ـ ادت الم اتسـ

 .لظا  الفوةرت مع العميل ون لم  ريقة وساب الأتعاب لو ود الم اتسة القوية

 للمماة  الإــميرت تيمكادا الم اتســة وب اء انــم يســ  يع الم اتســة ماــمل قكثر  
ً
يه  قلا يمو  تلا العامل م   ا

لإ راءاي قـد يمو  قوـدتـا قفي ال ملفـة ن لم العملاء الـداةمي  مع القيـا  تـانليـة وذلـ  من قلال العـديـد من ا

ـــعم انفة العمل تلا يم ح المك   الم ـــ رولة في قفي لظا  الفوةرت ال اا عه مع الغفاظ ن لم الربح ال اا في ــــــ

 .داةرت نمل م فردت لايو د بدا م اتسة وأي داةرت العملاء الداةمي 

قي ــــــــــــا يمكن ال مل  ن لم ن إــــــــــــر زيادت الم اتســــــــــــة من قلال ال قليل من الوقت الإداري غير الإل ا ي نن  ري   

رشفة عمس وت  قريع ن لم ان فساراي العملاءة وتلا ي  ل  ــــــــقةم ة قكبر قدر ممكن من الأنمال ل ما  الرد الس

ـــــ ـــ خ ماـــــــــــــمـل دوري للغفـاظ ن لم ال يـالـاي والمعلومـاي، ويـ  ق  وفم الوقـت المير  نـااي وملفـاي ي فم مادـا ن ـــــ

ــــل و قل  نملاء  ـــدد يمكن من قلالهم ال ملـــ  ن لم ال دـــديـــداي التي ةوا ـــه عقـــاء  ـــ ـــ ال ـــا ي يع ي مهـــال لل وا ـــــ

 .المك   وان مراري ه

ءت عما ي ـــــــمن عقاء    و ود لظا  ارشـــــــفة يســـــــهل ويســـــــاند ع ذ  الله ن لم ةقديم العمل ماـــــــمل نـــــــريع وقكثر كفا

 .العملاء الغاليي  للمك   ويزيح قي تا ا للم اتسة من المير

عالإضــــــــاتة  الم ذل  يه  ق  ي ونــــــــع المك   في الم عاولي  وســــــــ  ال خإــــــــإــــــــاي ال ادرت وي   أدا ةوتر قدماي 

ـــــخ قبراي ك يرت من قلال ةلـــ  الأنمـــالة عـــللـــ  ي ه ـــ  المك ـــ   وـــالـــة العمــل ـــ   دقيقـــة ةهلـــ  العملاء عهـــالـــ   ـــــ

للمماة  الك يرت قو رت ها قو الو ول للنوق وتو الإقفال في  أدائدا قو الإقفال في  ن اء الان اارت الصغي ةة  

 والإقفال في مثل تل  الغالاي يمثل الدناية السل ية للم امي وأي قنوق ما يمكن ق  يوا ه اصغامية
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 التهديد الثالث: نقص المهارات:

ـــــــ   من قكبر ال د ـــ اي التي ةوا هها مماة  اصغامات الإميرت قو ال اشئة أي لقع ال براي قا ة ديداي والإعوبــ

الإ راةية وي  ة يل قمد الغإــــــــول ن لم ل اةل نــــــــريعة للعميل مما يمو  نــــــــا ا في ةأقر قنماله وبال ااي ي عكا 

  .ن لم نلاق ه مع المك  

ي  لللظمة واللواةح عهال  ك اعة ولكن يمكن ةهاوز ةل  الإشــــــــمالاي ع وا ــــــــل ال دري  مع الا لا  ن لم قي ة د

 ميع مراول العمل قدر الإمما  وق ل ال دء تيه ــــر راءاي لأي نمل ق ل ال دء تيه وتلا ي  ل  وإ ــــ ميع الإ 

ص ي لمي يس  يع اصغامي ومسانديه والم دربي  معه من معرتة مراول قداء العملة ــــوبعد القراءت والستال وال ق

ــــتـلا ي  ل ـــ ـــــــ ـــــــ ــار الإ راءاي وةل يإـــــــــــــهـا ل مو     ــــــ عـال ـأكيـد  ـاقم  داري مـدرب ولـديـه القـدرت ن لم اقتزال واق إـــــــــــ

ـــــمــل قــاةمــة قنمــال ـــ في المقــاعــل    و ود  ــاقم  داري عكفــاءاي نــاليـة   .(To do list) م واترت قمــا  اصغــامي ن لم شـــــ

ـــنـــيخ إـــ ـــــــ   ر الكثير من الوقت وي  نـــي والم القيا  ع عي الانـــ اـــاراي القالولية وتى ولوــــــ
ً
ــا لم يكن م خإـــإـ

وي   له قادر ن لم وضــــــــــع قواند نامة في معي المواضــــــــــيع الاســــــــــي ة والتي ة  ا    اعاي م اشــــــــــرت وول   راء 

رنـــــالها للعميل الجديد ليو ـــــ  مثلا مدد إمعي  قو ةوقيت معي  ت  مماله انـــــ   ـــــارتا من انـــــ اـــــارت نـــــاعقة و 

 .باأةهالان ئ اف للعميل قو  رل وآلياي ال  قي  مع الموظفي  في م

ــاليــــة وتى ي مكن من  ــــلب وةوظيا الكفــــاءاي   في الأقير لاعــــد ق  يلمي اصغــــامي قلــــه ع ــــا ــــة  الم توامن ربح نــ

  لي فول ن لم م اتسـيه عهال  تم ية ال قع اللي يعاني م ه المك   وتلا ي  ل  م ه م ـانفة العمل والإ لا 

ـــ ـــ ـــــوالقراءت عهال  قل  الاـــــ ـــــــ ـــــــ ـــــــعا وةزيد من ترا ــــــ ـــ ـــتراةيهية مع مماة  م لية ةوتر له تم ية ال ـ ـــ راصاي الانـــــ

 .الغإول ن لم ال براي الدقيقة

ابع: الإفراط في الاعتماد على النقل:    التهديد الر

لعديد ة اول معظم مماة  اصغامات ةوتير الوقت من قلال  يهاد مك  ة الكترولية ة  ـمن مسـوداي و قنـاس ل

من الأنمال والانـــــ اـــــاراي ولكن الإتراط في ال قل من الق ـــــايا الســـــاعقة يليســـــت الســـــواع  الق ـــــاةية  ولماذ  

ــاراي ويـ  ق  لمـل وـالـة ظروتهـا ومع يـا دـا، لـلا   اص ـا  ـاي قـد يتدي  الم غموض قو قق ـاء في ةقـديم الانـــــــــــــ اـــــــــــ

ـــــوداي وال عليماي التي قندتا    يه  انــــــــــ خدا  المســــــــــوداي ع لر مع اصغاولة عقدر الإمما  الغإــــــــــول ن لم المســـــ

اصغـامي  ذوي ال برت ل مو  مإـــــــــــــدر لقـة في ةقـديم ال ـدمـاي القـالوليـة ونـد  الإن مـاد ن لم المواقع المير مولوقـة 

 قو المير قصاديمية المليئة عالآراء والأتمار التي قد ةمو  قا ئة قو ة  دث نن والاي  دلية قو ان ث اةيةة 

 التواصل مع العميل أو توقفه: التهديد الخامس: ضعف 

ــــن دما يقو  اصغامي ع اـــميل مك   م امات  ـــميرت ت له يع بر المتمن الرةي ـــ ـــ ســـ ي للدقل ونـــداد الفواةير، وتلا  ــــــ

ــاغل في عداية ال أنــــــــــيا وقد لا يســــــــــ  يع ال خلع من ذل  ال ــــــــــم  وي  قله ددمل قاندت  ــمله الاــــــــ يمو  شــــــــ

ــالعم ـــ ي مس وت العمل لديه، عل    العديد من اصغامي  يفالو  لاء لديه ولا ي وا ل معهم قا ة وي  ي خفــ
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ـــــم   ـــ ـــــداقـاي قـديمـة وذلـ  يعود لل ـــــ ـــ ـــــوي  وقل  نملاء  ـدد من قلال  ويـاء نلاقـاي    مـانيـة قو  ـــــ ـــ في ال ســـــ

  .ال فس ي والإنامال في القيا  عالأنمال المو ودت لديه تق 

 
ً
ووضـــــــــــــع ق ـة انـــــــــــــتراةيهيـة مك وبـة وقتـداف  تـ ذا و ـد اصغـامي لفســـــــــــــه في مثـل تـل  الـداةرت تعليـه ال وقا تورا

وا ـغة مع ق ة تسـوي  تسـ و   ت ح آتال  ديدت و لب نملاء  دد للمك  ة تلا يسـ و    دولة الوقت 

 ن لم الأقل مساناي م ددت لل سوي  وب اء العلاقاي
ً
 قو ان ونيا

ً
 .وةفريغ وقت م دد يوميا

ـــــــالهاةا من تترت لأقرت يع بر ن إ في الواقع    ان خدا  الرناةل الإلكترولية ورناةل   ـــ  مهما لمي يس    ــ
ً
ــرا ـــ ر  ــــــ

قالوني قو او ا   الم قي قدماي قالوليةة في المقاعل ت   اصغامي    شـــــــمالاالعميل انـــــــم اصغامي في وال  رق له قي  

ــــع في قنمال   ـــ ــــ  يع ال ونـــــ ـــ ــــم المك   قما  العملاء اللين من قلالهم يســـــ ـــ ــــار وال وا د ليبرز انـــــ ـــ ي  ا   الم الال اـــــ

 . المك 
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People and small companies often run to small law firms when they need 

help or legal advice. Most of these offices have limited staff working as 

attorneys, paralegals and administrative. This requires those offices to 

diversify in order to meet the needs of clients with the need to rapidly 

develop skills in order for these offices to be efficient in providing legal 

services and in order to face the large companies. 

Looking at the business of legal services, the biggest threats facing small 

law firms are: 

The first threat: Failure to Get Fees (Non-Paying Clients): 

Unfortunately, it is the client’s delay or neglect of the lawyer after the end 

of the business or case. These practices may destroy the enthusiasm of the 

lawyer and cause conflict between the client and the lawyer, which is 

something that no lawyer wants. Such action will cause a deterioration in 

the relationship between the lawyer and his client. 

Therefore, the office’s operating expenses for the lawyer are the primary 

concern, and the delay in payments or entitlements will definitely cause 

failings in those offices and threaten their continuation. Therefore, the 

lawyer must understand that there are uncomplicated ways to maintain 

the continuity of income and maintain relationships with all clients, 

through: 

1. Providing your client with flexible and easy payment options that do 

not necessarily have to be a one-off payment. 

2. Obtaining an advance payment upon starting any business, and this is a 

rule that must be fully applied. Work without a present fee or for a 

certain percentage of the proceeds from the business is unacceptable so 

that the lawyer does not fall into bankruptcy in paying the obligations 

and expenses of the office. 

3. Draw a clear plan about the due dates of debts on clients in a way that 

ensures the continuation of the financial flow without interruption. It is 

not healthy that all client’s payments are, for example, at the end of the 

month, so it can be agreed that some instalments are every 15 or 20 days 

to avoid interruption in financial flows. 

4. It should be noted that there is a difference between the real client and 

the one-time client, as discounted fees may be offered for the 

continuous client who owns the business, which guarantees the 

continuation of the relationship. This requires knowing the client and 

determining his needs. 

5. Sending regular invoices for small amounts, as sending a large bill at 

the end of the year or half of the year may create a burden on the client 

that makes him think about ending the relationship. This depends on 

knowing the client and the extent of his need for legal services while 

providing a high-level service that guarantee the continuation of trust. 
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6. Do not deduct any invoices owed by clients, this usually creates an 

impression on the customer that the office is dependent on him, so he 

begins to ignore small bills and delay in dues. 

7. The attorney must ensure that each bill is written in a clear and easily 

understandable manner to be collected on time. 

All of these points must coincide with the application of office-specific 

payment conditions that require stopping work with the client if needed, if 

he did not pay at the agreed time, in order for the lawyer to reflect the extent 

of discipline and professionalism in dealing with clients in a manner that 

does not violate the lawyer’s obligations and does not dispose any legal 

responsibilities on him. In fact, claiming rights and fees is a genuine right 

and necessary matter for the functioning of the lawyer’s office. 

The second threat: increased competition: 

It is expected that the number of law firms will grow increasingly every 

year in the Kingdom, and we do not have a specific number or percentages 

relying on a published data, but we hope that the Saudi Bar Association 

will inform us of such statistics, which in God’s willing, will be useful to 

law firms. The reason for this expected increase, in our opinion, is due to 

many factors, the most important of which is the existence of a new 

organization of the Bar Association, with the increase in law schools that 

push many trainees into the market annually. This means increased 

competition and increased pressure on the billing system with the customer 

and on the method of collecting fees due to strong competition. 

This factor should not be a frustration for small offices, so they can 

compete and build a name that can compete more effectively through many 

procedures, one of which may be reducing the cost to permanent client 

while doing double work, this gives the office flexibility to reduce its 

billing system while preserving profit. 

Also, the element of increased competition can be overcome by reducing 

the unproductive administrative time by automating as much business as 

possible to make sure that the office can respond quickly to client inquiries. 

This requires high-level archiving and files from which copies are kept 

periodically to preserve the data and information, as the preservation of 

non-productive time gives room for communication and the creation of 

new clients through which they can overcome the threats to the survival 

and continuity of the office. 
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The existence of an archiving system facilitates and helps to provide work 

quickly and more efficiently, to ensure the survival of the relation with the 

current client and eliminate any fear from the competition with others. 

In addition, the office must expand its staff (External consultants) 

according to the rare specialties as it provides accurate services that bring 

clients along with driving great expertise through those works. Thus, the 

office avoids referring work to large offices, rejecting it, or reaching the 

worst, which is the failure to give correct advice. Such incorrect advice, in 

fact, is negative publicity for the lawyer and his office in general, and it is 

the worst thing a lawyer can face. 

 

The third threat: lack of skills: 

One of the biggest threats and difficulties faced by small or emerging law 

firms is the lack of expertise, especially procedural, as it prolongs the time 

to obtain quick results for the client, which is a reason for delaying his work 

and thus reflects on his relationship with the office. 

It is possible to overcome these problems by training with access to any 

update regulations and laws besides writing all the procedures for any work 

before starting. This requires restricting all stages of work as much as 

possible so that the lawyer and his assistants and trainees can know the 

stages of work. 

This certainly requires a trained administrative staff who can summarize 

the procedures and so that they are available to the lawyer in the form of a 

to-do list. On the other hand, the presence of a highly qualified 

administrative staff will reduce the waste of time as they will be able to 

undertake most of the legal consultations in a short time. Such staff will 

also be able to set general rules in some simple topics that need direct 

answers about a specific procedure or a specific timing, so they can reuse 

some previous consultation for any new client. For example, they can 

summarize the possible appeal methods and mechanisms. 

Finally, the lawyer must be aware that he needs high-profit margins to be 

able to attract and employ professionals to outperform his competitors 

besides covering the shortage that the office suffers from. This requires 

him to double work, read and creating strategic partnerships with local 

offices that provide him with coverage of weakness and increase 

opportunities and experiences.  
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Forth Threat: Over-reliance on the old works 'copy - paste': 

Most law firms try to save time by creating an electronic library that 

includes drafts and a basis for many works and consultations, but the 

excessive transfer of previous cases (not judicial precedents) and forms of 

correspondence may lead to ambiguity or errors in the provision of 

consultations as each case has its own circumstances and data, therefore, 

the drafts should be used with caution while trying as much as possible to 

obtain the drafts and instructions prepared by the experienced lawyers to 

be a source of confidence in the provision of legal services and not to rely 

on unreliable or non-academic sites, which is full of opinions and ideas that 

may be wrong or talk about controversial or exceptional cases. 

Fifth threat: poor or discontinued communication with the client: 

When a lawyer runs a small law firm, he is considered the main insurer of 

income and paying the bills, and this is his preoccupation at the beginning 

of the establishment and he may not be able to get rid of that pressure as 

he neglects his client base and does not communicate with them, especially 

when the level of work for him decreases. Unfortunately, many lawyers 

fail to market and create new clients by reviving old social relationships or 

friendships, due to psychological pressure and preoccupation with doing 

the work they have only. 

Therefore, if the lawyer finds himself in such a circle, he must stop 

immediately and set a written strategic plan and clear goals with a 

marketing plan that requires opening new horizons and attracting new 

clients to the office. This requires scheduling of time and freeing up a 

specific time daily or weekly, at least with specific hours for marketing and 

building relationships. 

In fact, the use of e-mails and phone messages from time to time is an 

important element for the client to remember the name of the lawyer if he 

has any legal problem or needs any legal services. On the other hand, the 

lawyer needs to spread and be present to highlight the name of the office 

in front of the clients through whom he can expand the office business. 
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